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 دساسح فً جغشافٍح انًذٌ – انرشفٍٍٓح فً يذٌُح انثصشج ٔسثم ذًٍُرٓأاقغ انخذياخ 

، ٔذقذٌش 2015ذٓذف انذساسح انى انرؼشف ػهى ٔاقغ انخذياخ انرشفٍٍٓح فً يذٌُح انثصشج ٔسثم ذًٍُرٓا نسُح 

يٍ حٍث أػذاد انخذياخ ٔإَاػٓا  2015انسكاٌ نسُح الاحرٍاجاخ يٍ انخذياخ انرشفٍٍٓح ذثؼاً نهًؼاٌٍش انًحهٍح ٔٔاقغ 

اػرًذخ انذساسح ػهى انذساسح انًٍذاٍَح تانذسجح الأنى نؼًهٍح انجشد نكافح إَاع انخذياخ . ٔانًساحح انرً ذشغهٓا

ص انرشفٍٍٓح ٔرنك نطثٍؼح اَرشاسْا، ٔػذو ذسجٍم انكثٍش يُٓا فً دٔائش انذٔنح، ٔذى ذحذٌذ يٕاقؼٓا تاسرؼًال جٓا

(GPS) . ،ذٕصهد انذساسح إنى ٔجٕد َقصاً كثٍشاً فً انخذياخ انرشفٍٍٓح يٍ حٍث أػذادْا ٔقهح يساحاذٓا ٔإَاػٓا

( خذيح ذشفٍٍٓح يٍ حٍث انُٕع ٔتهغ 19فضلاً ػٍ سٕء ذٕصٌؼٓا تشكم يلائى يغ انرٕصٌغ انسكاًَ، إر ٔجذ فً انًذٌُح )

، إر شغهد يساحح ذثهغ 2015( َسًح نسُح 1189613ح انثانغ )( خذيح، إر نى ذفً تحاجح سكاٌ انًذ267ٌُػذدْا )

و3295433)
2

و89110000%( يٍ إجًانً يساحح انًذٌُح انثانغح )3,7(، أي يا َسثرّ )
2

(، ْٔزِ انُسثح يشذفؼح 

تسثة انًساحح انرً ذشغهٓا انًذٌُح انشٌاضٍح فً انًذٌُح ٔانرً ذشكم َصف يساحح انخذياخ انرشفٍٍٓح، ٔيغ رنك فأٌ 

يا يخصص نهخذياخ انرشفٍٍٓح ًْ يساحاخ قهٍهح ٔأػذاد انخذياخ قهٍهح، نزا ٌرطهة ٔفق سغثاخ انسكاٌ ٔانًُظٕس 

و11574363ٔذشغم يساحح ذثهغ ) 2025( خذيح ذشفٍٍٓح نسُح 1749انًسرقثهً اٌ ٌرٕفش )
2

( ٔفق انًؼاٌٍش نكً 

 رشفٍٍٓح َحٕ الافضم.ذرًٍض تكفاءج ػانٍح ًْٔ يٍ انسثم انرً ذؤدي إنى دفغ انخذياخ ان
 

Reality Amenities in the city of Basra and the ways of its development - study in Urban Geography 

This study aims at getting to know the reality of entertainment services in Basra, means of developing it 

for the year 2015, and estimate the  needs for entertainment  services pursuant to local standards and 

populations for the year 2015 as to the number of services, its types and area occupied.  

Primarily, his research is based on field study to list all types of entertainment services provided due to its 

widespread, and not being registered at government directorates, and have been identified using (GPS). 

The study has found that there is a big shortage in the number, area of services and its types provided as 

well as poor distribution of services. It was found in a city there are (19) entertainment services of a 

certain type, numbered (267) services, which are not enough to meet the needs of population (1189613) 

persons for the year 2015. The area occupies is (3295433) meter square, equal to (%3.7) of the city  total 

area (89110000) meter square. This percentage is higher because of the area occupied by the sport city  

which constitutes half of entertainment services area. However, what has been allocated for entertainment 

services is a small area and number of services is few, this it is required, in line with citizens' needs  to 

make available (1749) entertainment services for the year 2015 occupying an area of (11574363) meter 

square according to standards, to become characterized by high efficiency, which is one of the means 

leading to best entertainment services.  
 


